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Připomínky k záměru Galerie Prostějov (Kód záměru: OLK648) 

 

V souladu s §6 odst.7  Zákona 100/2001 Sb. O posuzování vlivů na životní prostředí podáváme 

po prostudování zveřejněné dokumentace následující připomínky 

 

 

B.I.1 - Název a zařazení záměru - Neúplná kategorizace oznámení: 

 

Záměr byl předložen k posuzování v kontextu se zařazením záměru dle bodu 10.6 přílohy 1 

10.6  Skladové nebo obchodní komplexy včetně nákupních středisek, o celkové výměře nad 

3000 m2 zastavěné plochy; parkoviště nebo garáže s kapacitou nad 100 parkovacích stání 

v součtu pro celou stavbu. 

Dle našeho názoru je třeba posuzovat tento záměr i podle bodu 2.9 přílohy 1 citovaného zákona, 

vzhledem k tomu, že záměr předpokládá vytěžení 150 000 m3 zeminy a vznik dvou podzemních 

provozních podlaží. Při určování, zda záměr má významné vlivy na životní prostředí, je tedy nutné 

vyčíslit kubaturu a možné využití podzemních prostor a zvážit zařazení dle §7 odst. 2 záměru i do 

dalších kategorií dle přílohy 1 citovaného zákona. 

2.9. Budování podzemních prostor pro skladování nebo umístění technologických zařízení 

(provozů) od 10 000 m3. 

 

 

B.I.2 a B.I.3 a B.I.4.- Rozsah, umístění a charakter záměru  

 

Záměr investora vytlačil z centra Prostějova společenskou funkci řešeného území v rozporu s  

původním (a stále ještě platným) záměrem města Prostějova na Obchodně Společenské Centrum, 

který schválilo zastupitelstvo města Prostějova 4.11.2008 a uvádíme jej v příloze. 

 

 

B.I.4. Charakter záměru a možnost kumulace s jinými záměry 

 

Ke kumulaci s jinými záměry uvádí oznámení záměru investora  následující 

 "Ke dni vypracování tohoto oznámení není z veřejně dostupných zdrojů zřejmé, že by v 

blízkém okolí posuzovaného záměru byla ve fázi přípravy další stavba, kterou je třeba 

posuzovat dle zákona č. 100/2001 Sb. Plocha pro konání trhů je součástí řešené stavby. 

Kumulace vlivů s jinými záměry se tedy nepředpokládá. Nelze vyloučit, že ke kumulaci s 

jinými stavbami dojde, ale ty nejsou v tuto chvíli zjistitelné z veřejně dostupných zdrojů."  

 

Toto konstatování není pravdivé. V blízkosti posuzovaného záměru dochází k další stavební 

činnosti a tudíž nastane kumulace vlivů s jinými záměry většího rázu (rekonstrukce Prioru, 

zamýšlená přestavba křižovatek na vnitřním okruhu, plánovaná přestavba hlavního náměstí 

T.G.Masaryka v Prostějově) 



B.I.5. -  Zdůvodnění potřeby záměru a jeho umístění, včetně přehledu zvažovaných 

variant a hlavních důvodů pro jejich výběr, resp. odmítnutí 

 

Prostějov má více než dostatečnou prodejní plochu na jednoho občana, ale jen jeden sál pro 1000 

lidí. Stávající tržnice nyní umožňuje pohodlnou dopravní obslužnost a nezpevněné parkovací 

plochy by si opravdu zasloužily zušlechtit, nikoliv zrušit bez náhrady, jak plánuje investor. 

 

Je nutno konstatovat, že v Prostějově dochází k tomu, že místo toho, aby záměr byl realizován 

podle schváleného územního plánu, vycházejícího z potřeb občanů města, byla IX. změna ÚP 

účelově upravena podle záměru investora. 

 

Jak správně uvádí příloha H 1.1. – vyjádření dotčených orgánů, je tu rozpor s regulačním plánem. 

Je potřeba uvést projekt a regulační plán do souladu. Nesoulad s územně plánovací 

dokumentací a předložení záměru v jediné variantě by mohlo být hlavním důvodem 

celkového odmítnutí záměru.  

 

Vyjádření viz příloha H 1.1. 

"Zamýšlená stavba je sice v souladu s platným územním plánem v tom směru, že zde může 

být umístěno komerční zařízení, ale vzhledem k tomu, že pro danou oblast, kde má být 

realizována stavba obchodního centra „Galerie Prostějov“ platí ještě podrobnější územně 

plánovací dokumentace „Územní plán zóny části centra města Prostějova“, bude stavba 

obchodní galerie plně v souladu s platnými územně plánovacími dokumenty města až po 

vypořádání s touto podrobnější a upřesňující územně plánovací dokumentací. Tato může být 

buď změněna, nebo nahrazena novou. Zastupitelstvo města Prostějova rozhodlo, že bude 

pro město pořízena v souladu s platným stavebním zákonem nová podrobnější územně 

plánovací dokumentace řešeného území – regulační plán." 

 

U projektu není dokladována životnost a v kontextu s existencí stávajícího obchodního centra 

Prior (v současné době v rekonstrukci) a nabídkou provozoven služeb a obchodu na náměstí T.G. 

Masaryka dojde k redundantní instalaci dalších komerčních ploch. Jejich potřebnost v podmínkách 

města Prostějova není dokladována a relevantně vyhodnocena. Realizací stavby takového rozsahu 

a zaměření dojde ke znehodnocení doposud volného terénu, který by vhodnou a méně zatěžující 

úpravou byl daleko větším přínosem pro občany města Prostějova a samotné životní prostředí. 

Odkazujeme na studii Arch. Zajíce z r. 1995, která prostor řešila daleko citlivějším a 

harmoničtějším způsobem, než je výstavba železobetonového monolitu zasazeného problematicky 

do podzemí ve značné hloubce.  

 

 

B.II.4. Nároky na dopravní a jinou infrastrukturu 

 

Parkovací místa 

Úbytek parkovacích míst je nutno naradit již v rámci záměru. Není jistě pravda, že město 

nepožaduje náhradu cca 145 zaniklých parkovacích míst (Oznámení strana 20). Navýšení počtu 

parkovacích míst v lokalitě byl jeden z důvodů vyhlášeného záměru. V projektu dále není řešeno 

parkování vozidel s LPG /CNG a není naznačen parkovací režim (bezplatný režim, noční režim ...) 

Bez řádně a předem dořešeného parkování - zachování stávajících parkovacích míst - 

nelze tuto stavbu schválit 

 

Kanalizace 

Odčerpávání vody a řešení kanalizace je popsáno, ale výpočet neobsahuje objem odváděné vody. 

Problém bude i zanášení kanalizace vodou znečištěnou sedimenty.  

Ze praktických zkušeností můžeme konstatovat, že podzemní voda je v Prostějově v hloubce 3 

metry, Statisticky uváděný patnáctiminutový déšť absolutně neodpovídá stavu počasí ve střední 

Evropě. Statistický údaj je nevěrohodný vzhledem k tomu, že když prší, tak prší. Někdy je i 

hodinová bouřka, (třeba dnes) a někdy prší i dva dny.  

Není pravda, že nyní je odváděna většina vody z daného území do kanalizace. Polovina dešťových 

srážek nyní vsakuje. Po dokončení projektu bude veškerá srážková voda svedena do kanalizace.  

Bez řádně a předem doložené propustnosti kanalizační sítě nelze tuto stavbu schválit 

 



 

Kapitoly C a D záměru 

 
Záměr má významné negativní vlivy na životní prostředí, obyvatelstvo a hmotný majetek, které 

jsou v Oznámení záměru podceněny a bagatelizovány. 

 
V projektu není dostatečně řešena související stavba tržnice a není popsána její dopravní 

obslužnost. Parkovací místa navržená pro provoz tržnice mimo tržnici jsou naprosto nedostačující. 

Přitom kumulace se záměrem Obchodního centra je zřejmá. 

 

Komenskou ulicí je vedena cyklostezka, která je součásti sítě cyklostezek města Prostějova. Její 

zrušení není žádoucí a není dostatečně řešeno. 

 

 
 

D.I.4. Vlivy na podzemní vody,  

D.I.10. Vlivy na hmotný majetek a kulturní památky 

 

Provedený hydrogeologický výzkum a 4 uskutečněné vrty v únoru 2013 nemají momentálně 

dostatečnou vypovídající hodnotu. Jak správně uvádí Závěrečná zpráva Hydrogeologického 

průzkumu společnosti Geooffice Ostrava na straně 24, je třeba vycházet z delšího období.   

 

"Úroveň ustálené hladiny podzemní vody kolísá v závislosti  na  klimatikcých trendech a pro 

ověření jejího rozkyvu doporučujeme osadit stávající HG vrty snímači hladin pro zjištění jejího 

rozkyvu v co nejdelší možné časové řadě do zahájení vlastní výstavby (alespoň po dobu jednoho 

hydrogeologického cyklu).  

 

V průběhu roku hladina spodní vody často dosahuje v centru města hloubky necelých tří metrů. 

Voda je nestlačitelná, takže při plánované technologii tryskové injektáže bude stoprocentně 

docházet k přenosům otřesů na okolní budovy. Při odčerpávání vody bude docházet k vyplavování 

písků a změně tlakových podmínek. Stavba bude mít negativní vlivy na okolní budovy. 

 

 

 

 

D.I.11. Vlivy na dopravní situaci 

 

Stavba bude mít negativní vliv na dopravu v Prostějově (jak ve fázi výstavby, tak ve fázi provozu) 

Problém pro město Prostějov a jeho občany bude zejména zrušení stávajících parkovacích ploch a 

odvoz 160000 m3 suti a zeminy. Opět dochází ke zkreslování a záměrnému bagatelizování 

problémů, které nepochybně nastanou.  

 

 

Na základě výše popsaných skutečností požadujeme, aby bylo uloženo zpracování úplné EIA 

s ohledem na požadavky platného usnesení zastupitelstva města Prostějova ze dne 4. 11. 2008 

(viz příloha) a všechny výše zmíněné připomínky ke stávajícímu Oznámení.   

 
Požadujeme současně, aby byla doložena studie proveditelnosti, která bude dokladovat 

reálnost záměru v podmínkách přesupermarketovaného okresního města. (V Prostějově se 

v současnosti nachází 9 velkoplošných marketů a 2 se připravují ve fázi výstavby nebo 

rekonstrukce) Upozorňujeme na rizika realizace stavby tohoto rozsahu a v takové lokalitě bez 

předchozího hodnocení ekonomické reálnosti. Odkazujeme např. na studii Grant Thorton z ledna 

2012, která na tato rizika poukazuje. K dispozici má vedení města. Upozorňujeme rovněž, že již 

došlo v minulosti k zániku jednoho supermarketu (Albert). Tato stavba je prozatím nevyužitá. 

V souvislosti s výše uvedenou studi tomu může být podobně i v případě Galerie Prostějov.  

 
 

 



Jsme přesvědčeni, že nenávratná ztráta cenného území v případě neúspěchu projektu zatíží 

problematickou stavbou další generace. 

 

 

 

 

V Prostějově 21.5.2013 
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